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Èíslo 7 17. 12. 2018

Vážení spoluobčané,

přejeme všem klidné prožití vánočního období společně 
se svými blízkými.

Nechť jsou vaše domovy naplněny láskou  
a příjemnou pohodou, která k vánočním svátkům 

neodmyslitelně patří.
Krásné Vánoce a šťastný nový rok  

přeje kolektiv obecního úřadu.

ANDĚLSKÉ ZAHÁJENÍ ADVENTU
V předvečer první adventní neděle – v sobotu  

1. prosince pocítil kostel svatého Václava dotek an-
dělů. V tradičním vánočním koncertu vystoupil ve 
Václavovicích komorní smyčcový orchestr Camera-
ta Janáček, s nímž se místnímu publiku představi-
la sopranistka Patricia Janečková. Dvacetiletá dív-
ka naplnila prostor kostela vzhledem k její křeh-
kosti nečekaně silným a křišťálově čistým hlasem.

O Patricii Janečkové jsme měli možnost číst  
v minulém čísle našeho časopisu. Orchestr Came-
rata Janáček není našemu publiku neznámý, ve 
václavovickém kostele nevystupoval poprvé, a tak 
jenom pár slov: Toto hudební seskupení vzniklo 
v roce 1998 a tvoří jej třináct předních hráčů Ja-
náčkovy filharmonie Ostrava. Uměleckým vedou-
cím je houslista Pavel Doležal, který se již během 
studií úspěšně zúčastnil několika národních i me-
zinárodních interpretačních soutěží (je např. dvoj-
násobným vítězem Mezinárodní houslové soutěže 
Beethovenův Hradec.) V Janáčkově filharmonii 
Ostrava v současnosti zastává funkci koncertní-
ho mistra. Camerata Janáček prokazuje precizní 
hráčskou techniku a citový hudební prožitek na 
koncertech v České republice i v zahraničí.

V sobotním večeru zaznělo dvanáct skladeb. 
Známá, až populární díla, byla střídána s méně 
známými. Všechna krátce představila paní Eliška 
Novotná, která posluchače koncertem provázela.  

Z nejznámějších skladeb uveďme úryvky z Hände-
lovy Vodní hudby, Mozartova Divertimenta D-dur 
a Sukovy Serenády Es-dur. Publikum bez dechu 
vyslechlo poslední skladbu Pie Jesu a po doznění 
posledních tónů se strhla lavina ovací, která donu-
tila skvělé interprety k přídavku Panis Angelicus.

Vánoční koncert zorganizovala kulturní komise 
OÚ v čele s paní Marcelou Tomanovou. Tým, kte-
rý už leta naprosto spolehlivě stojí za přípravou 
kulturních akcí, a jako vždy poskytl účinkujícím 
dokonalý servis.

Byl to nádherný večer a těžko si lze představit 
slavnostnější a důstojnější vstup do jednoho z nej-
krásnějších období roku – adventu.

JaFo, foto Vladimír Lipina

Úřední hodiny obecního úřadu v prosinci 2018:
Obecní úřad bude uzavřen 27. 12., 28. 12. a 31. 12. 2018.

Obecní knihovna bude dne 31. 12. 2018 uzavřena.

Úřední hodiny pošty Partner: dne 31. 12. 2018: 7.00 – 10.30 hod. 
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ZPRÁVIČKY Z NAŠÍ ŠKOLIČKY
Strom svobody

Od 14. 11. 2018 má i obec Václavovice 
svůj strom svobody. Za pomoci zaměstnanců 
obce jsme vysadili lípu před budovu 
mateřské školy. Stromek nám věnoval 
pan Jan Kuchař. Zde bude v bezpečí i při 
stavebních pracích. Při sázení se sešli žáci 
celé ZŠ. Připomenuli si slavné výročí a 
seznámili se s postupem výsadby stromu. 
Snad se u něj budeme scházet mnoho 
dalších let.

Slavnostní předávání Slabikáře
Pondělí 26. 11. 2018 se stalo významným 

dnem pro všechny prvňáčky naší školy. 
Úspěšně se jim podařilo osvojit si všechna 
písmenka z učebnice Živé abecedy, a tak 
nastal čas pro jejich první opravdovou knihu 
– Slabikář!

V knihovně před zraky svých rodičů  
a paní knihovnice děti odvážně předvedly 
své vědomosti v oblasti čtení prvních slabik 
a slov. Tímto jasně prokázaly, že si novou 
knihu opravdu zaslouží.

Děti nejprve zarecitovaly básničky k 
písmenům. Poté na ně čekaly úkoly, jež  
s přehledem zvládly. Zaslouženě tedy 
přijaly očekávaný Slabikář a odznak malého 
čtenáře. Se slavnostní náladou se nakonec 
odebraly do své třídy. Dychtivě listovaly 
novou knihou a snažily se z ní přečíst 
krátké úryvky.

Adventní čtení v mateřské škole
Nastává doba adventu. Žáci z III.A  

a III.B připomínají tento krásný čas 
dětem v mateřské školce v podobě čtených 
adventních pohádek z knížky Ježíšek 
od Heleny Skálové. Jednou týdně každý 
čtvrtek od 29. 11. 2018 naslouchají děti 
těmto příběhům: první adventní povídka: 
„Ježíškovo první adventní ráno“, druhá 
adventní povídka: „Kdy Ježíšek nekouká?“; 

třetí adventní povídka: „Ježíšek není 
pošťák“ a čtvrtá adventní povídka: „Ježíšek 
je holka?“.

Rozsvícení vánočního stromu  
a vánoční jarmark

V pátek 30. 11. 2018 děti z MŠ a žáci 
ZŠ uvítali společně nejkrásnější čas v roce 
– advent. Společně si se svými blízkými 
zazpívali známé koledy a slavnostně si 
ozdobili vánoční stromeček, který byl za 
hlasitého odpočítávání rozsvícen. Žáci 
ZŠ společně s pedagogy připravili vánoční 
jarmark, který měl velkou návštěvnost. 
Děkujeme rodinným příslušníkům, kteří 

pokračování na str. 3 ¾  ¾  ¾
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ZPRÁVIČKY Z NAŠÍ ŠKOLIČKY
½  ½  ½  pokračování ze str. 2

se podíleli na přípravě výrobků na vánoční 
jarmark a přejeme všem krásné Vánoce.

Turnaj ve vybíjené RSB v naší nové 
tělocvičně

Ve čtvrtek 6. 12. 2018 se v naší tě-
locvičně po více než pěti letech konal 11. 
ročník turnaje ve vybíjené žáků 1. stupně 
základních škol Regionu Slezská brána 
(RSB). Zúčastnilo se ho celkem 8 týmů. 
Slavnostního zahájení i průběhu turnaje se 

zúčastnili jak starostové některých obcí, tak 
ředitelé škol.

Žáci s obrovským nasazením bojovali 
o postup ze skupiny i o medailové pozice. 
Dařilo se žákům ze ZŠ Vratimov nám. 
TGM (3. místo), ZŠ Paskov (2. místo), ale 
nejlepší výkony předvedli žáci ZŠ Vratimov 
ul. Datyňská. Týmu naší školy unikl těsně 
bronz a skončil na krásném 4. místě.

Účastníkům děkujeme za jejich odhodlání 
vyhrát, zápal pro vybíjenou a v neposlední 
řadě i fair-play hru!

ZUŠ Vratimov a obec Václavovice
srdečně zvou na

Novoroční koncert
žáků a učitelů 

ZUŠ Vratimov
v neděli 6. ledna 2019 v 17.00 hodin

v kostele sv. Václava ve Václavovicích

RICHARD SKLÁŘ ve václavovické knihovně
Pravidelným návštěvníkům václavovické knihovny je jméno Richarda Skláře dobře 

známé, stejně jako jeho poslední knihy Vila na Sadové (2015), navazující Anděl smrti (2015)  
a nejnovější román z období 2. světové války Morgenland. 

Nejen čtenáře naší knihovny, ale všechny příznivce ostravského spisovatele, fotografa  
a publicisty jistě potěší pozvání na setkání s Richardem Sklářem v úterý 22. ledna  
v 17 hodin v místní knihovně. 

Nenechme si ujít vzácnou příležitost poznat autora, jehož knihy ze známých, ale  
i zapomenutých zákoutí Ostravy, se těší přízni mnoha fanoušků.
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INFORMACE O VÝŠI A SPLATNOSTI MÍSTNÍCH 
POPLATKŮ V ROCE 2019

Poplatek za psa
Sazba poplatku činí ročně:
a) za prvního psa 300 Kč
b) za druhého a každého dalšího psa téhož 

držitele 400 Kč
Poplatek je splatný do 31. 3. příslušné-

ho kalendářního roku.

Poplatek za provoz systému 
shromažďování, sběru, přepravy, 
třídění, využívání a odstraňování 
komunálních odpadů

Sazba poplatku činí ročně na 1 osobu 500 
Kč.

Poplatek je splatný buď jednorázově, 
nebo ve dvou stejných splátkách, vždy nej-
později do 31. 3. a do 31. 7. kalendářního 
roku. 

Poplatky je možno zaplatit i na poště.
Od 1. 4. 2019 budou sváženy jen sběrné ná-

doby označené modrou nálepkou na r. 2019, je 
proto nutné zaplatit alespoň polovinu poplat-
ku a vyzvednout nálepku nejpozději do 31. 3. 
2019. 

Při platbě poplatku za TDO obdrží ob-
čané známky na sběrné nádoby dle dopo-
ručeného počtu.

Doporučený počet:
1 – 4 osoby v domě 1 popelnice
5 – 7 osob v domě 2 popelnice
7 více osob v domě 3 popelnice 

Občané si mají možnost přikoupit roční 
známky na další sběrné nádoby, dle potřeby: 
n u jedné osoby, na druhou sběrnou nádobu  

2 300 Kč, za každou další 1 400 Kč;
n u počtu 2 osob, na druhou sběrnou nádobu  

1 800 Kč, za každou další 1 400 Kč;
n u počtu 3 osob, na druhou sběrnou nádobu  

1 300 Kč, za každou další 1 400 Kč;
n u počtu 4 osob, na druhou sběrnou nádobu 

800 Kč, za každou další 1 400 Kč;
n u počtu 5 osob, na třetí sběrnou nádobu  

1 700 Kč; za každou další 1 400 Kč;
n u počtu 6 osob, na třetí sběrnou nádobu  

1 200 Kč; za každou další 1 400 Kč;
n u počtu 7 osob, na třetí sběrnou nádobu 

700 Kč; za každou další 1 400 Kč;
n u počtu 8 osob, na čtvrtou sběrnou nádobu  

1 600 Kč; za každou další 1 400 Kč;
n u počtu 9 osob, na čtvrtou sběrnou nádobu  

1 100 Kč, za každou další 1 400 Kč.

Fyzické osoby, které nemají v obci trvalý 
pobyt – chataři, stavebníci, si mají mož-
nost zakoupit roční známku ve výši 1 400 
Kč a dostanou sběrnou nádobu.

FA – ZÁPALKA
AKCE – PRODEJ
PALIVOVÉHO DŘÍVÍ
Tvrdý mix – 950 Kč / prms
Měkký mix – 750 Kč / prms
Tel.: 739 857 610        Do vyprodání zásob

FA – ZÁPALKA
Provádíme rizikové kácení  
stromů a ořezy od koruny dolů.  
S využitím
horolezecké techniky.
Kácení a ořezy  
z plošiny.
Tel.: 739 857 610

Ä

Ä

Změna vodného a stočného 
Na základě usnesení představenstva akciové společnosti SmVak a.s. Ostrava byly v souladu  
s platnou legislativou schváleny nové ceny vodného a stočného s účinností od 1. 1. 2019
Voda pitná (vodné)  39,18 Kč/m3 (bez DPH)  45,06 Kč (vč. 15 % DPH)
Voda odvedená (stočné)  34,80 Kč/m3 (bez DPH)  40,02 Kč (vč. 15 % DPH)
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DÍKY EVI, JEDEME DÁL!
Málokdo z návštěvníků letošní vánoční vý-

stavy tušil, že se nemusela uskutečnit. Posled-
ní přehlídka rukodělných prací byla pro Evu 
Schmidtovou, která je jedinou organizátorkou 
těchto akcí, značně stresující. Ráno v den za-
hájení výstavy jí účast odřekli dva vystavova-
telé. Vlastně jenom jeden, druhý se ani neozval 
a prostě nepřijel. Nakonec Eva Schmidtová vše 
zachránila a jarní výstava se vydařila. Ale zkla-
mání a obavy z opakování podobného zážitku 
ji braly chuť a energii do přípravy dalších vý-
stav. Pravidelní návštěvníci a obdivovatelé jarní 
a předvánoční přehlídky nádherných výrobků ši-
kovných žen a mužů se nechtěli smířit se záni-
kem milé tradice, a tak naléhali, přemlouvali, 
argumentovali, až se dílo podařilo a ve dnech 
28. až 30. listopadu jsme opět měli příležitost 
potěšit své oči krásou. Setkali jsme se s dlouho-
letými vystavovateli a jejich výrobky, ale také se 
objevili noví prodejci – ze Šenova přijela paní Li-
pinová s textilními výrobky, pan Strach z Rych-

valdu představil ušlechtilost dřeva v netradiční 
podobě. Nechyběli ani místní výrobci – paní Ne-
uwirthová vystavovala výrobky z papíru a paní 
Slívová potěšila chuťové buňky marmeládami  
a čatní.

Na obvyklém místě, tedy v sále hostince  
U koupaliště, mohli návštěvníci obdivovat vylo-
ženě vánoční zboží z tradičních i méně obvyk-
lých materiálů – adventní věnce, svícny, vánoč-
ní přání, háčkované, textilní, papírové i kera-
mické ozdoby na stromeček a dekorace pletené  
z papíru. Mnoho výrobků inspirovalo návštěv-
níky k zakoupení vhodného vánočního dárku – 
ručně zhotovené šperky, ozdobné papírové kra-
bičky a dárkové kazety, keramika, již zmíněné 
dřevěné výrobky, textil zpracovaný v mnoha po-
dobách, pletené a háčkované výrobky, kosmeti-
ka.

K vánočním svátkům a k naší tradiční vý-
stavě rukodělných prací neodmyslitelně patří 
také krásně zdobené perníčky, med, marmelády, 
povidla, zeleninová čatní, čalamády a koláče – 
všechno produkty šikovných rukou přítomných 
vystavovatelek. Nechybí ani pestrá nabídka nej-
různějších druhů koření.

 Předvánoční výstava se povedla, proběhla 
bez stresujících faktorů. Poděkujme tedy zruč-
ným výrobcům a vystavovatelům, také panu  
Cieleckému za poskytnutý servis a především 
paní Evě Schmidtové za náročnou organizaci 
celé akce a za příjemný pocit, že jedeme dál,  
a tudíž se na jaře znovu setkáme na stejném 
místě. 

Díky a krásné Vánoce!
JaFo, foto Vladimír Lipina

PŘEHLED VÁNOČNÍCH BOHOSLUŽEB 
FARNOSTI ŠENOV U OSTRAVY  
V KOSTELE PROZŘETELNOSI 

BOŽÍ V ŠENOVĚ  
A V KOSTELE SV. VÁCLAVA  

VE VÁCLAVOVICÍCH

V NAŠÍ FARNOSTI PROBĚHNE  
NA PŘELOMU ROKU TŘÍKRÁLOVÁ 

SBÍRKA 2019.
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Zlatý oříšek pro Sofii
Zní to skoro jako název známé pohádky. Ale 

nejde o tři oříšky, nýbrž pouze o jeden. Ten je 
zato zlatý. A není pro Popelku, ale pro Sofii. So-
fii Bradáčovou z Václavovic.

Dlouholetou tradici má televizní soutěž Zlatý 
oříšek, kde jsou každoročně oceněny mimořádně 
talentované děti z České republiky, které v da-
ném, případně v předcházejícím roce, vytvořily 
nebo učinily něco výjimečného, dosáhly úspěchu 
nebo vynaložily mimořádné úsilí v kterémkoliv 
oboru nebo zájmu. Letos proběhl jubilejní 20. 
ročník soutěže.

Mezi mnoha přihlášenými dětmi zaujala po-
rotu malá spisovatelka Sofie Bradáčová, o které 
jste se díky jejím výjimečným literárním úspě-
chům dočetli v několika číslech Václavovického 
informátoru. 

Sofie byla vybrána do užšího kruhu 21 ta-
lentovaných dětí a ve finále, které proběhlo  
v neděli 2. prosince v Brně, získala jeden ze sed-
mi udělovaných zlatých oříšků. Jako každoroč-
ně bylo nedělní finále natáčeno Českou televizí  
a bude vysíláno v úterý na Nový rok ve 13.55 
hodin na stanici ČT 2. 

Upřímně ti, milá Sofie, blahopřejeme a těší-
me se na setkání s tebou, byť jen prostřednic-
tvím televizní obrazovky. Ať je pro tebe příští 
rok neméně úspěšný, jako byl ten letošní!

JaFo, foto Vladimír Bradáč
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DOBRÁ ZPRÁVA PRO VŠECHNY – JEŠTĚ NEVYMŘELI!
Asi více lidí má pocit, že se slušnost a ochota po-

moci bližním z našeho života vytrácí na úkor neteč-
nosti vůči okolnímu světu, která mnohdy přerůstá  
v sobectví. A tak každá zpráva o lidech, kteří v roz-
hodujícím okamžiku nemyslí na sebe, ale jsou vedeni 
jedinou myšlenkou – pomoci druhému, je pohlazením 
v dnešním lhostejném světě. Je dobře, že se o těchto 
lidech mluví a že jsou za svůj čin alespoň symbolicky 
odměněni. 

Jedním z ocenění je projekt „Gentleman silnic“, 
který vznikl spoluprácí preventivně informační sku-
piny Policejního prezidia ČR a České pojišťovny,  
a. s. na podzim roku 2004 a je zaměřen na oblast 
bezpečnosti v dopravě. Jeho cílem je vyzdvihovat a za 
přispění médií zveřejňovat obětavé činy při záchraně 
lidského života, a to především v místě, kde „gentle-
man silnic“ bydlí, pracuje, má rodinu, přátele. Za-
chránce za svůj čin obdrží z rukou policejního funk-
cionáře při slavnostním aktu certifikát „Gentleman 
silnic“ a od České pojišťovny mobilní telefon. 

Jeden z těchto gentlemanů žije i v naší obci. Da-
vid Černák se spolupodílel na záchraně života lidí 
při hromadné dopravní nehodě na dálnici D1 v břez-
nu letošního roku. Přestože na místě nehody hrozil 
kvůli požáru výbuch, David Černák spolu s dalším 
zachráncem vyprostil dvě těžce zraněného osoby ze 
dvou havarovaných aut. 

Po více než půl roce vzpomíná na události nedáv-
no oceněný zachránce takto:

 Z médií víme, že se jednalo o hromadnou 
dopravní nehodu. Jak k ní došlo?

Na zledovatělé vozovce při předjíždění se dostalo 
osobní auto do smyku. Vzápětí došlo ke srážce dal-
ších aut – dvou kamionů a čtyř osobních aut. Tři 
osobní auta byla zaklíněna mezi svodidly a kamio-
nem a jedno zaklíněné pod návěsem jednoho z kami-
onů. Prostřednímu ze tří aut mezi svodidly se pro-
razila nádrž a došlo k požáru. Řidič, kterého jsme 
vyprošťovali, byl pod návěsem kamionu.

 V jakém okamžiku jste se ocitnul na místě 
vy?

Nedá se říci, že jsem přijel, ale doslova doklouzal 
k místu nehody jako první. Ten den bylo silné náledí, 

šest set metrů jsem jel ve smyku. Měl jsem štěstí, že 
se havárie nestala o chvilku dřív.

 Uvědomoval jste si v tu chvíli nebezpečí 
výbuchu? Že opravdu riskujete život? Snímky  
z místa nehody vypadají hrozivě.

Ano. Ale ve mně to jelo. Bušilo mi srdce, ten adre-
nalin byl šílený. 

 Lidé občas uvažují nad tím, jestli by v kri-
tické situaci dokázali správně reagovat. Mnozí 
se bojí, že nejsou dostatečně kompetentní po-
skytnout první pomoc, ačkoliv jsme téměř všich-
ni v životě absolvovali nejedno zdravotnické 
školení. Překvapil jste sám sebe svojí pohotovou 
a kvalifikovanou reakcí?

 V tu chvíli absolutně nebyl čas na podobné úva-
hy. Tohle prostě musí udělat každý. 

 Kdy jste se dozvěděl o udělení čestného ti-
tulu „Gentleman silnic“ a jak jste reagoval?

 Někdy v červenci mi volala mluvčí prezidia České 
policie Moravskoslezského kraje, sdělila mi zprávu  
o udělení titulu a nejprve ode mě potřebovala, abych 
jí podepsal souhlas s užíváním osobních dat. Úplně 
jsem to ale vypustil, a když mě asi za tři týdny upo-
mínala, souhlas jsem napsal, vytisknul, ale zapomněl 
odeslat. Když mi mluvčí opakovaně volala, potvrze-
ní jsem poslal do Prahy. To ale bylo špatně, adresa 
musí být do Ostravy. Takže jsme se nakonec raději 
sešli osobně a papíry jsem vyplnil přímo u ní. Pak už 
jsem jen čekal, až se ozvou, což se stalo v říjnu.

 Kdy a kde jste ocenění převzal?
 Bylo to 23. října 2018 v Krajském ředitelství poli-

cie Moravskoslezského kraje.

 Změnil tento bezpochyby mohutný zážitek 
něco ve vašem životě?

pokračování na str. 9 ¾  ¾  ¾
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DOBRÁ ZPRÁVA PRO VŠECHNY – JEŠTĚ NEVYMŘELI!
 Určitě mě to poznamenalo. Místo nehody míjím 

zhruba dvakrát týdně a události mám vždycky před 
očima.

DAVID ČERNÁK stejně jako jiní hrdinové něko-
likrát skromně vyslovil okřídlenou větu To by udělal 
každý. Mám obavy, že neudělal. Následně zmíněný 
průzkum provedli policisté v Německu v srpnu letoš-
ního roku: Policie se spojila s místní mediální agen-
turou u příležitosti národního dne bezpečnosti na sil-
nicích a zinscenovala nehodu, při níž v převráceném 
vozidle zůstaly dvě zakrvácené dívky. Výsledek byl 
pro německé sousedy šokující – u nehody zasáhla 

pouze jedna z deseti posádek projíždějících automo-
bilů. 

Něco podobného proběhlo u nás už v dubnu 2015  
s naprosto stejným výsledkem – jen jeden z deseti ři-
dičů je ochoten zastavit u dopravní nehody.

Takový výsledek budí obavy, že „Gentleman sil-
nic“ je ohrožený druh. Ale vzhledem k tomu, že Da-
vid Černák je již sto padesátým druhým držitelem 
tohoto titulu, silniční kavalíři určitě u nás nevymřeli. 

JaFo s použitím internetových materiálů  
Policie České republiky a České pojišťovny,

foto David Černák

½  ½  ½  pokračování ze str. 8

TJ Sokol Václavovice
Stručný popis nynější situa-

ce na stavbě
V minulých měsících se na 

stavbě provedlo mnoho stavebních 
úprav. Konečně jsme se dostali do 
fáze, kdy je práce skutečně vidět. 
Podařilo se vyměnit okna, dokon-
čit výstavbu schodiště včetně omí-
tek a jsou prováděny práce insta-
latérské. Z vnější strany budovy je 
patrna největší vizuální změna, a 
tou je zateplení a následné nata-
žení stěrkou. Tato bude do finální 
podoby hotové fasády dokončena 
až po instalaci ocelové konstruk-
ce, která bude základem pro tribu-
nu a bude přes celou čelní stranu 
naší budovy. 

Boční a zadní stěny již jsou fi-
nalizovány a budova skutečně na-
bírá na své kráse. Z boční stra-
ny budovy směrem od vstupu do 
areálu se nám naskýtá možnost 
velmi pěkné reklamní plochy, 
kterou bych nabídl tomu, kdo by 
chtěl s naším fotbalovým týmem 
spolupracovat dlouhodoběji. Má 
představa je minimálně na pět let. 
Finance, které bychom obdrželi od 
sponzora, bychom chtěli využít na 
zvelebení vnitřních prostor, spíše 
na spolufinancování dotace, kte-
rou bychom chtěli podat ihned po 
dokončení vnějšího pláště. Vždyť 
mít pouze hezký kabát nestačí. 
Navíc, když už se investovalo to-
lik peněz do vnější rekonstrukce, 
byla by škoda nedotáhnout i vnitř-
ní prostory. Proto opětovně prosím 
o podporu jak finanční – právě 
možnost výše zmiňované reklamní 
plochy, tak pomoc projektovou či 
administrativní. Stále věřím, že se 

vše stihne se začátkem jarní sezó-
ny a sami uvidíte, že vynaložené 
peníze nejsou vyhozenou investicí.

Na závěr bych chtěl poděkovat 
všem, kteří náš klub jakkoliv pod-
pořili, a to jak finančně, tak lid-
sky – od trénování, práci ve výbo-
ru, přes vození dětí až po finanč-
ní podporu Václavovické rockle a 
chodu klubu. Velký dík patří za-
stupitelstvu obce, a to jak bývalé-
mu, tak nynějšímu, a dovolte mi, 
prosím, i jedno osobní poděkování, 
které patří panu Jaroslavu Ramí-
kovi. V letošním roce rezignoval 
z místa místopředsedy a dál setr-
vává už jen jako člen klubu. Nic-
méně bezmála 70 let věnovaných 

fotbalu ve Václavovicích na úrov-
ních hráče, člena výboru a před-
sedy TJ je obdivuhodných, zvláště 
uvědomíme-li si skutečnost, že vše 
bylo vykonáváno svědomitě a jeho 
odměnou bylo pouze uznání dru-
hých.         Text a foto Jan Kuchař

NÁROČNÁ SEZÓNA  
V ZAHRÁDKÁŘSKÉ MOŠTÁRNĚ

pokračování na str. 10 ¾  ¾  ¾

Na přelomu letošního léta a 
podzimu, kdy zahrádkáře zavalila 
nadúroda ovoce, byla václavovická 
moštárna ke svým klientům vel-
mi vstřícná. Obsluhující personál 
pracoval ve dnech moštování dlou-
ho přes běžnou zavírací hodinu. 
Prostě se moštovalo, dokud stál 
před vraty poslední zákazník, což 
bylo nezřídka i do desáté hodiny 
večerní. V obsluze se střídali inže-
nýr Jan Klimsza, inženýr Ctirad 
Mokroš a jejich šéf inženýr Lubo-
mír Kusák. Práce v moštárně je 
fyzicky náročná. Především zvedá-
ní pytlů s ovocem a těžkého koše 
po umytí, likvidace odpadu, sou-
stavné předklánění při lisování, 
pohyb po stabilně mokré podlaze, 
kde hrozí nebezpečí uklouznutí a 
v neposlední řadě je občas nutno 

čelit nespokojeným zákazníkům, 
protože kromě práce s ovocem jde 
i tady o práci s lidmi. 

Dny moštování byly snadno 
identifikovatelné – každé úterý 
odpoledne a sobotu dopoledne se 
táhla od budovy moštárny dlouhá 
řada aut. K těmto dvěma dnům 
se pro nadměrný zájem záhy při-
družily také čtvrtky. Nejdřív pár 
mimořádných, ale nápor zákazní-
ků nepolevoval, a tak se čtvrteční 
odpolední směny staly pravidlem 
až do pro moštaře spásného data 
30. října, kdy byla vylisována le-
tošní poslední kapka lahodného a 
zdravého nápoje. 

Zhodnoťme ukončenou sezónu  
s Lubomírem Kusákem: 
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NÁROČNÁ SEZÓNA  
V ZAHRÁDKÁŘSKÉ MOŠTÁRNĚ

½  ½  ½  pokračování ze str. 9

– Jak se cítíte po tak náročné 
sezóně?

Dvojace. Za prvé pociťuji vzhle-
dem k věku značnou únavu, ale 
za druhé spokojenost, že jsme po-
mohli lidem smysluplně zpracovat 
letošní nadúrodu ovoce. Tím se 
naplnil účel zahrádkářské moštár-
ny v obci.

– Komu moštárna patří?
Moštárna patří Českému za-

hrádkářskému svazu, z.o. Václa-
vovice. 

– Kolik let slouží?
Zhruba 45 let. Stavba se usku-

tečnila v rámci akce „Z“ po doho-
dě s tehdejším majitelem pozem-
ku. (Pro mladší ročníky – akce „Z“ 
byla v dobách komunistického re-
žimu v Československu neplacená 
pracovní činnost obyvatel.) Původ-
ně stála na místě dnešní moštárny 
dřevěná bouda, kde se prodávala 
umělá hnojiva. Později byla posta-
vena zděná budova. Pozemek byl 
odkoupen Českým zahrádkářským 
svazem od obce a byla zahájena 
výstavba. Po dokončení a kolau-
daci budovy však nebyl dotažen 
do konce administrativní úkon za-
psání objektu do katastru nemo-
vitostí. Po restituci, kdy byl poze-
mek vrácen původnímu majiteli, 
vznikl problém s placením nájem-
ného, což pro neziskovou organi-
zaci, kterou Český zahrádkářský 
svaz je, není jednoduché. Možné 
řešení se rýsuje po skončení jed-
nání s obecním úřadem, který má 
zájem zahrádkářům a občanům 
pomoci.

– Kolik let zde pracujete?
Téměř dvacet let. Nejdřív při 

zaměstnání, nyní v důchodu.
– Jak hodnotíte letošní sezónu 

v obraze vašich zkušeností?
Od doby, kdy jsem začínal pra-

covat v moštárně ještě s panem 
Filipem, mohu zhodnotit letošní 
sezónu jako nadprůměrnou. Mu-
seli jsme totiž pokrýt také zájem 
pěstitelů z okolních obcí, kde se 
moštárny postupně zavírají. Na-
příklad v Šenově moštárna skon-
čila před třemi lety. Poslední dva 
roky byla úroda téměř nulová a 
opakovaně neúrodné roky také 
přispívají k ukončení činnosti mo-
štáren.

– Dokážete odhadnout poměr 
místních a mimováclavovických 
zájemců?

Hrubým odhadem pro letoš-
ní sezónu bylo mimováclavovic-
kých zhruba tři čtvrtiny. Přijížděli 
hlavně z Šenova, Datyně, Vrati-
mova, Kaňovic, ale i z Ostravy a 
Rychvaldu. Takže jen malá část 
místních.

– Nevyskytly se nějaké problé-
my právě kvůli vysokému počtu 
zákazníků z okolních obcí?

První problém byl s výlisky, 
tedy zbytky ovoce po lisování. 
Kdysi zůstávaly v moštárně a lidé 
je využili ke krmení dobytka. Ale 
ten se v obcích prakticky již ne-
chová. Využili by je myslivci ke 
krmení zvěře, ale sami bychom 
výlisky museli odvézt do lesa a na 
to opravdu nemáme kapacity. V 
současné době si tedy tento odpad 
musí odvézt zákazník, což se ale 
každému nelíbí, zvlášť při velkém 
množství dovezeného ovoce.

Druhý problém jsou dlouhé 
fronty před moštárnou. Mnohý 
čekatel se dožadoval objednáv-
kového systému. Ano, teoreticky 
vypadá naprosto jednoduše – zá-
kazník se telefonicky nebo osobně 
objedná na určitý den a hodinu a 
nahlásí množství ovoce, které při-
veze ke zpracování. Zkoušeli jsme 
tento naprosto logicky znějící sys-
tém loni, ale totálně selhal. Tuto 
možnost pohřbili sami zákazníci, 
protože nedodržovali dohodnutý 
čas a hlavně množství přivezené-
ho ovoce. Často se stalo, že někdo 
nepřijel vůbec. Nebo se pořadí zce-
la narušilo daleko větším množ-
stvím dovezených jablek, než bylo 
předem nahlášeno.

– Jaké druhy ovoce se letos mo-
štovaly?

Vzhledem ke strojnímu vyba-
vení (plachetkový lis) jsme schop-
ni zpracovat jablka, tvrdé hrušky 

(ne máslovky!) a ve výrazně ome-
zeném množství hroznové víno. To 
je totiž složitější – lisování se musí 
mechanicky podpořit jablečnými 
výlisky, ale pak je logicky ve vin-
ném moštu příměs jablečné chuti. 
Tento způsob je časově náročný a 
pracný. Nebo je možné hrozny jen 
podrtit, ale pak to není mošt, jen 
produkt na kvas.

– Určitě si vedete záznamy o 
množství zpracovaného ovoce. Od-
haduji, že za období od 25. srpna 
do 30. října, kdy moštárna jela na 
plný plyn, to musely být tuny.

Ano, bylo to 16 tun ovoce.
– Přemýšlíte už o příští sezóně?
Ano, přemýšlíme. Trápí nás 

především stárnoucí členská zá-
kladna zahrádkářského svazu. 
Noví zájemci o členství se hlásí 
jen výjimečně (letos jsme dosta-
li dvě přihlášky). Chtěli bychom 
apelovat na všechny příznivce za-
hrádkaření, aby se pokusili získat 
další generaci následovníků.

– Co říci na závěr?
Protože toto číslo Václavovic-

kého informátora vyjde ještě před 
Vánocemi, rád bych jménem naší 
organizace popřál všem zahrádká-
řům klidné svátky a v novém roce 
vydatnou dávku slunce i srážek a 
hodně pěstitelských úspěchů.

Letošní mimořádně úrodná 
sezóna je už minulostí, i když tři 
pány inženýry možná ještě dnes 
bolí celé tělo. Poděkujme jim za 
jejich fyzicky náročnou práci, 
ochotu, toleranci a vstřícnost vůči 
zákazníkům. A co jim popřát do 
příští sezóny? Klidný rok, více no-
vých členů do řad zahrádkářského 
svazu a konečné vyřešení majet-
koprávních vztahů ve věci václa-
vovické moštárny tak, aby ještě 
dlouhá léta sloužila pěstitelům v 
místě i okolí.

JaFo, foto Vladimír Lipina

Kominictví Vítězslav Kubala
V roce 2019 bude v obci Václavovice provádět čištění komínů  

po telefonické domluvě pan Vítězslav Kubala v těchto termínech:
7. a 8. února, 16. a 17. května, 9. srpna, 21. a 22. listopadu 2019.

Zájemci, volejte od 18 do 20 hod. na tel. č. 603 955 091


